

IDEAL

Redacció i Administració: Plaça de la República, 5

SUSCRIPCIO:

Trimestre 1'80 :—: Número solt 0.15

Any II ULLDECONA 26 Maig 1934 Núm. 48

Setmanari portaveu del Partit R. R. S. C. d'Ulldecona

EDITORIAL

L'ordre i el desordre

Llegint la premsa d'ahir, ens trobem amb un solt que fa referència a la nota que fou entregada als periodistes pel Honorable Comissar d'Ordre Públic de Tarragona. Aquesta nota va cridar fortament la nostra atenció per tractarse en ella d'un afer concernent a Ulldecona.

Tota aquella nota respira ben clarament com governa la nostra vila, el conglomerat «lliguero carlí». En diverses ocasions n'hem parlat ja, però aquesta vegada hi ha un punt que fa fixar la nostra atenció una vegada més. Diu la nota oficiosa que en la sessió extraordinària que convocava l'Alcalde es pretenia tractar i posarse a debat, assumptes que no son de la competència del ple del Consistori. I naturalment aquets assumptes han de referirse forçosament a l'ordre públic, ja que l'esmentada convocatoria repetia com si fos una aturmentadora cançoneta, la paraula ordre públic.

Tanmateis semblava—valgui la comparació—que els que demanaven la sessió s'haguessin tornat de cop i volta Comissaris d'Ordre Públic i pretenien demostrar la seva tècnica en matèria tant delicada. Lo extrany del cas es que aquesta afició no els hagués] sobrevingut per exemple, en aquella sessió en que molts partidaris dels lligueros insultaven i escridaçaven al regidor d'esquerra senyor Mesegué i desafiaren al també regidor esquerrà Sr. Ferré. Es comprén que aquell escàndol no va fer reaccionar els instins autoritaris de la majoria «lliguero-carlista», ni tampoc l'afició tant arraigada a passar el tant de culpa als Tribunals de Justícia; que sols apareix quant de ciutadans d'esquerra es tracta.

Per més que nosaltres coneixem ja de sobres el sentit d'ordre públic que poseeixen els dretans. Molt de parlar de respecte quant s'ha de respectarlos a nells, molt de enraonar del principi d'autoritat si ells l'han d'imposar. Si aixís no es, els principis s'esborren i es procedeix de la forma més barroera; el telefonema que s'ha enviat al Comissari d'Ordre Públic i que aquest a través al Fiscal n'és una prova ben convincent. No respecten res si no s'amotilla als seus desitjos; es desdiun de les seves prédiques si no poden imposar la seva voluntat. Son en fi, uns jogadors amb dues baralles de cartes.

Pero el tret ha fallat per ara. La Superioritat ha fet complir la Llei i cadascú ha quedat en el seu lloc, fracassant els «tufos» que havien agafat diversos majoritaris a donar lliçons d'ordre públic.

Cal remarcar, emperó, que son tan original aquets senyors que abans d'adoptarse acords per l'Ajuntament, ja els posen en pràctica, com en la proposta de col·locar cadires en la sala de sessions, les que han estat col·locades, amb les despeses conseqüents, abans de que'l plé de l'Ajuntament aixís ho acordés.

¿I d'aixó en diuen ordre i respecte als principis?

Mirador

El republicanismo de Prieto y el mito de Calvo Sotelo

Las dos intervenciones de Indalecio Prieto en la Cámara ante la proposición incidental de Calvo Sotelo, han aplastado al osado defensor de la política financiera de la dictadura. Calvo Sotelo y con él todo el rebrote de un espíritu cadavérico, está ya definitivamente derrotado, incluso a los ojos de sus acólitos y aduladores. Lo acribilló el verbo del diputado socialista, esta vez atrincherado sólidamente en la seguridad que dan el método polémico y la documentación de los hechos. Las derechas reaccionarias que, solo vieron en Prieto hasta ahora el dialéctico hábil de las muchedumbres, reconocerán como nosotros en el diputado por Bilbao a un estadista de tipo moderno y europeo, enemigo de la retórica por la retórica, flagelador con positivos argumentos y cifras del contrincante.

Una gran virtud resalta en los discursos de Prieto. Nos referimos a la trascendencia política que para los republicanos tuvo y ha de tener el magnífico discurso. La emoción que las palabras de Prieto produjeron entre los oyentes, pocas veces fué tan sincera. Sobre todo entre los republicanos, agobiados por un hemicycle hostil en su mayoría a las esencias democráticas e izquierdistas que inspiraron al nuevo régimen. Todos coincidían en apreciar en la voz de Prieto la voz de un gran republicano, de un auténtico republicano, que supo evocar ayer y transmitir mágicamente la tensión espiritual y revolucionaria del 14 de Abril, fecha gloriosa en que republicanos y socialistas aunaron sus voluntades para interpretar y defender las esperanzas del país.

Los vítores a la República y las ovaciones que se tributaron al orador a la salida del Parlamento confirman que el ansia de la calle es la de sumarse a ese fervor que renació en la Cámara y que ha de reintegrar al régimen a sus verdaderos cauces de salvación y pujanza.

—:—

¿Cuánto tiempo hubiera vivido como ministro de Hacienda el señor Calvo Sotelo en un régimen parlamentario? Después del debate desarrollado estos días no es difícil aventurar que el joven ayudante del dictador no hubiera resistido las controversias. Pero en aquellos tiempos no opinaban más que las notas oficiosas, de inserción obligatoria por añadidura, en las que lo mismo se podía decir que las verónicas de Lalandá eran deficientes como que los superávits iban en aumento. Si alguien se atrevía a hacer una tímida objeción, al día siguiente se le clasificaba como uno de los cuatro gatos que se había convenido que, por despecho, estaban frente a la dictadura.

Afortunadamente para él, Calvo Sotelo no necesitaba en aquellos momentos la confianza del país. Le bastaba la del general, su jefe. Al general le bastaba, a la vez, para sostenerse en el cargo la fé que le inspiraba su talento. Un dictador cree en sus auxiliares como otros pueden creer en la Virgen de Ezquioga.

Calvo Sotelo era por entonces una especie de Virgen de Lourdes de las finanzas, con un sólo creyente, pero el definitivo: su general.

El general Primo de Rivera murió antes de darse cuenta de su error. Pero a nosotros, los no creyentes en aquel fetiche, nos cuesta la broma 5.000

aperitivo MUSETTA

El mejor. De venta en el Café de Agustín Ortiz y en el Orfeo Montsiá

El Burela líquida

En Burela está enfadat,
plé de crostres i de nafres,
amb caparres al melic
i esbotzat de totes bandes;
suat, brut i espellifat
plé de arnes i de corcó,
perqué se l'hi esguerra el marro
al no ser governador.
Y amb les coses tal com van,
abans que no vingui el xáfec
l'home vol plegarne 'l ram
i liquidar la barraca:
amb prou penes i treballs,
que li fan figa les cames,
gemegant i sospirant,
s' aixeca dins de la cova
on comptava; ral per ral
el que el negoci li dava.
Tot tivat, fent el cor fort,
perqué les forces li falten,
es respalla, poc o molt,
fent voler vint-i-dos arnes,
ensuma fort, tus i escup,
i amb aire de rei de copes,
surt a la porta, cridant
i tocant dues campanes.
El que cridava el Burela
us ho diré tot seguit,
més feu el cor fort, xiquets
que a mi em causá negrú.
—Vinguin, senyors, acudiu,
aprofiteu la gran ganga,
que jo plego la Coveta
(perque sola já 's plegava).
M' han donat el cop final,
esclaus, ¡ai, quina emoció!
per més trampes que jó he fet,
no em farán governador.
Y davant de lo que 'm passa
já no 'm queda més remei,
que subastar el meu partit
donant com a nou lo vell.
L' existéncia que jó tinc
no la trobareu millor,
¡apal! aproveiteu la ganga,
es una bona ocasió.
Venc Chuetes tant honrats
com no si hi há a tot Catalunya,
Penjagats de dos rovells
que amaguen fins la castanya.
Crestons dels de bona casta,
Chuas vinguts de l' América,
Barrancots groixuts i fermes
i amb molta cona dins l' anca.
Bàrres d' Aca de les fortes,
per vendre tinc les millors,
puc vendre també Baboses
i unes pudentes Colflós.
Tios Kikos a desdecir,
de Goths en tinc un femer,
d' Escolans tota una colla
i un calvo que n' es ferrer.
Caps i Potes a granel,
en trobareu per aquí,
com també Césars Cantús
i un Nen amb un baçi.
Vedrina, Fídels i Blancos
us els posaré a ral,
¡vaja!, no us fesin pregar,
ja que aixó es un regal.
Tinc també en existéncia,
tota una Villa Dorada,
apa, veniu i compren-la
que no la faig pagar cara.

Fábrica de Anisados, Licores y Jarabes

ISMAEL HOMEDES CARDONA

Almacenes y Despacho:
VIA PI Y MARGALL, 53 y 55

TORTOSA

Pruebe ANIS LULÚ y RUMH ZULÚ son inimitables

Fábrica de Licores, Anisados y Jarabes

Juan Rabasa

Plaza Fermín Galan, 10

VINARROZ

¡OJO!

Los más delicados
paladares exigen
siempre los embuti-
dos de la famosa fá-
brica de Don Rafael
Baro

Cervia de Ter, (Gerona)

AGENTE DE VENTAS

FELIPE BORRAS

Veniu, veniu tot seguit:
aprofiteu, que ara passa
l'ocasió i no tornarà
já mai més, i ni a la bassa,
d'arreglar tanta gent
que puguin salvar la patria,
perqué jo já soc prou ric
i m'he atipat un xic massa.
Yo em retiro, criats meus
i faig la liquidació,
doncs no em resulta el negoci
sense ser governador

Conque, ¡aja! i feue vial
¡no us quedessiu tant parats!
¡per a mi la bassa plena!
¡per vosaltres mals de caps!

Montsianet

Flores benicarlandas

Nos comunican de Uldecona que,
el pueblo en peso quiere tributar un
ruidoso homenaje, al plecaro benicar-
lando que hoy es su Alcalde.

Tan satisfactoria es su labor que,
el pueblo en masa olvidando sus ren-
cillas políticas, se ha unido en frater-
nal abrazo para no entorpecer con
sus luchas tan fructifera labor.

Tanta es la confianza que les ins-
pira que, las dos últimas sesiones
han quedado sin terminar, pues las
muestras de cariño que le dedicaba
la concurrencia eran tan ruidosas
que, no hubo manera de entenderle
en el salón.

Y al abandonar la Casa Consisto-
rial tanta era la aglomeración de gen-
te que a profia quería tributarle las
muestras de su adhesión que hubo
varios heridos y tuvo que intervenir
la Guardia Civil para restablecer el
orden.

Ahora que nosotros como benicar-
landos, tenemos que dar un consejo
a los de Uldecona.

«No extreméis vuestras muestras
de afecto para con el Alcalde, pues
prodriais ahogarle con uno de, esos
abrazos que, todos teneis ganas de
darle.»

Y serie una lástima que Uldecona
perdiese tan gran Alcalde y Benicar-
ló tan querido hijo.

—Los labradores benicarlandos
están apenadisimos que a causa de
las últimas lluvias perecieron todas
las coles que guardaban para simien-
te.

La alarma y el pesar han desapare-
cido al comunicarnos de Uldecona
que allí les ha quedado un «troncho»
de la mencionada planta el cual es-
peran reverdecera y podra dar si-
miente.

—Ha vuelto a producirse la alar-
ma entre los labradores benicarlan-
dos, pues el enterarse estos de la
clase de col a la que pertenece el
«troncho» que tienen en Uldecona,
que ya han probado esta clase de col
y que no les sirve ni para el esterco-
lero.

Lamentamos el percance, y aconse-
jamos a los uldeconenses que arran-
quen el «troncho» y lo arrojen al
muladar, pues esta col es una mala
hierba. (De «Libertat» de Benicarlo)

¿Pedían cifras?

La herencia de Calvo Sotelo

Según los datos facilitados por
Indalecio Prieto en su discurso la
herencia que el señor Calvo Sotelo
dejó a la República, sin contar los
demás «affaires» en que este señor
intervino, se cifra en:

924.499.160 millones de déficit en el
año 1929

300.000.000 de pesetas de deuda a
los contratistas de Obras públicas.

500.000.000 de pesetas por créditos
comerciales diferidos y «dobles.»

35.000.000 de francos que el Estado,
demandado ante los Tribunales fran-
ceses tuvo que pagar a don Juan
March, y por costas.

21.412.000 pesetas de perjuicio para
España en el empréstito con la Casa
Róthschild.

5.000.000 de pesetas de quebranto
para la Hacienda en las nóminas y
comisiones de la Campsa.

Y agregamos nosotros:

80.000.000 de pesetas exceso por el
concepto de expropiaciones para la
creación del Monopolio de Petróleos.
4.500.000.000 de pesetas de aumento
en Deuda pública.

¿Qué dice Burela a todo esto?

Carnet

Nataçilio

D.^a Carmen Galiá esposa de nues-
tro querido amigo D. Joaquin Raga,
residente en Mataró desde hace va-
rios años ha dado a luz con toda fe-
licidad, una bellisima y fuerte niña.

Reciban los padres y familiares la
expresión de nuestro más cumplida
enhorabuena por tan fausto aconte-
cimiento.

Subasta

Según noticias a las que podemos
dar entero crédito, la subasta para la
conducción de la correspondencia, des-
de la Administración a la estación del
ferrocarril y viciversa, ha sido adju-
dicada a nuestro querido correlligio-
nario D. Pedro Querol Sans.

Nuestros plácemes por la adjudica-
ción.

Llegim á «La Publicitat»:

A Uldecona

El caciquismo d'un alcalde ex-pupi

El Comissari senyor Pujol i Font,
en rebre aquest mati els ha lliurat la
nota següent: «Abans d'ahir em fou
denunciat que l'Alcaldia d'Uldecona
havia acordat celebrar una sessió
municipal extraordinaria per sorpre-
sa, sense que hagués mediat el temps
necessari entre la convocatòria i la

millones de pesetas. Ahora, que hablen de las ventajas de las dictaduras. Que hablen, sí; pero que depositen las cantidades correspondientes para responder de estas genialidades. X. X.

P. R. R. S. C.
SERVEI ESMERAT

○

Agusti Ortiz

● ● ●

P. República, 5. = ULLDECONA

Atención!

La acreditada casa

TOMAS NOFRE

cuenta con un surtido y variado muestrario de MOSAICOS.

Existencia: 3.500 metros
con un 20 % de rebaja sobre los precios corrientes.

DEPOSITO DE LOS ACREDITADOS

Cementos MAYOR de Cherta

Plaza Sales y Ferre, 11 ULLDECONA

Cuadro estadístico elocuente

Resultados de la actuación de los malos gobernantes, sectarios, torpes y dictatoriales que ocupan el Poder desde 1931 hasta mediados de 1933.

Ni una sola huelga en esos dos años y medio.

Pacificación de la región catalana con la concesión de un amplio Estatuto que ha hecho más españoles a los catalanes.

Abaratamiento de las subsistencias y de las viviendas.

Incautación de grandes fincas improductivas a los latifundistas para repartir entre los campesinos.

Creación de millares de escuelas.

Creación de centenares de estable-

cimientos de Puericultura y de Lucha Antituberculosa.

Labor fructífera del Parlamento elaborando una Constitución y leyes complementarias modernas, democráticas y justas que han sido elogiadas en todo el mundo.

Vida parlamentaria digna, sin *guillotinas* inmotivadas, ni huidas del banco azul, ni «pasteleros», ni trucos ni mendigando el apoyo y los votos de los enemigos del régimen.

Autoridad y energía en la represión de desórdenes y ataques a la República y clemencia con los complicados.

Iniciación de numerosas obras públicas.

Atracción a la República del más importante sector obrero que por sí

solo se bastaría, de proponérselo, para dificultar la vida del régimen.

Honradez política, dimitiendo por dignidad, a pesar de tener una enorme mayoría parlamentaria.

Resultado de un año de Gobierno desde mediados de 1933 a 1934 por los geniales políticos pacificadores de los espíritus y salvadores de la República.

Una huelga diaria y negativa de los patronos a cumplir las leyes sociales y los laudos ministeriales.

Rozamientos con la región autónoma de Cataluña y disgusto en las provincias vascongadas por los entorpecimientos para la concesión de su Estatuto.

Eucarcamiento de los artículos de primera necesidad.

Conflictos con los maestros por no abonarles sus emolumentos para viviendas y por clases de adultos.

Concesión de una amnistía en favor de los enemigos del régimen y devolución de fincas a los aristócratas monárquicos.

Labor ineficaz del parlamento, discutiéndose sólo asuntos que interesan a los enemigos de la República, sin respeto para las oposiciones, aplicando la *guillotina* sin motivo para evitar la razonada oposición de las izquierdas a proyectos tan incons-

titucionales como el de haberes del clero.

Falta de autoridad, que se traduce en más desórdenes públicos, atracos, etc., que antes.

Paralización de las obras públicas y aumento del paro obrero.

Dstrucción de uno de los postulados de una República laica declarando funcionarios públicos a los curas, cosa que no se atrevió a hacer ni la Monarquía.

Lanzar fuera del área republicana a los socialistas, fuerza la más numerosa y disciplinada de las organizaciones obreras españolas.

Intento de restablecer la pena de muerte.

Uso continuo del estado de alarma.

Labor antirrepublicana para entregar el régimen a la «Ceda» y agrarios enemigos del mismo.

Elevación de las tarifas ferroviarias.

Falta de dignidad política al no dimitir definitivamente, puesto que se gobierna con minoría y por lástima de las derechas.

Las derechas en la oposición

Insultos, amenazas, obstrucción, abstención, zancadillas.

Las izquierdas en la oposición

Excitaciones a la concordia republicana, discursos razonados, paciencia.

La canallesca Inquisición. Centenario de su abolición. La víctima, Ripoll, el maestro de Ruzafa.

El día 15 del próximo mes de Julio se cumplirá un siglo de abolición de aquel Santo Oficio, tenebroso criminal y ladrón.

¡Maldito por los siglos de los siglos! Amén.

Aun después de bajar a los Infiernos el mil veces felón Fernando VII, pesó sobre España la trágica sombra, y para no irse al vacío dejó como herencia la guerra civil. ¡Angelito!

La última víctima del asesino Tribunal fué el maestro de escuela de Ruzafa, don Cayetano Ripoll.

El sacrificio de este mártir fué la más palmaria demostración de hasta dónde llegaba la infamia de la Iglesia, llamada cínicamente católica.

El gravísimo delito de que se acusó al maestro Ripoll fué que no todos los alumnos de su colegio decían, al entrar, «Ave maría purísima».

Horrendo crimen del que dieron fe trece testigos falsos.

Principal culpable fué el piadoso y digno ministro del Señor—¡qué sarcasmo!—arzobispo de Valencia. Y es bueno perpetuar los nombres de los demás asesinos que firmaron la sentencia: fueron el fiscal Calabuig, el gobernador, Fernando de Toledo, y

los magistrados, deshonra de la toga, Antonio Aznar, Ramón Vicente, Francisco de Poula Berga y Mariano Herrera.

La causa, calvario espantoso, duró no menos de veintidós meses, y se consumó la infamia el día 3 de Julio de 1826.

Ocho años después, Martínez de la Rosa, que estuvo condenado a muerte por el infame Calomarde, firmó la abolición.

Al aproximarse el centenario, escribe *El Liberal de Madrid*:

«Con esta ocasión todos los liberales, todos los demócratas, todos los republicanos, sin distinción de matices idealógicos, deben unirse para reafirmar el sentido de la República, orientándole en una dirección opuesta a la que quieren imprimirle los «cruzados» de El Escorial. La coyuntura no puede ser más propicia, y lanzada la idea, *El Liberal* acogerá cuantas iniciativas le brinden los partidos republicanos para que pueda plasmar una realidad brillante que demuestra que España la España que surgió de las urnas el 12 de Abril de 1931, no quiere acordarse de la España de Pedro Arbués y de Tomás de Torquemada»

Queda reproducida, pues, la idea de *El Liberal* y hecha nuestra.

Ha de recogerse.

seva celebració i amb un ordre del dia alié a la competència del plé del Municipi

Davant aquesta denúncia, i informant que tal procedir havia produït una exarberació dels anims entre els ciutadans d'Ulldecona que podria produir una forta alteració d'ordre públic de conseqüències imprevisibles, tota vegada que's havia demanant ádhuc la concentració de la guàrdia civil, per considerarse insuficient la de la guarnició d'Ulldecona, ha acordat la suspensió d'aquesta sessió extraordinària.

Amb referència á aquesta suspensió, he rebut un telefonema d'uns veïns d'Ulldecona, entermes inadmissibles, i he tramés l'esmentat telegrama al fiscal per si hi troba matèria delicativa.»

IV Congrés del «P. R. R. S. C.»

Hem rebut l'oportuna convocatòria, per al Congrés que es celebrarà a Tortosa, els dies 30 i 31 del corrent i amb la següent ordre de treball.

Dia 30 A les 7 de la tarda. Presentació de credencials.

A les 9'30 de la nit. Obertura del Congrés nomenant de taula de discussió i examen d'actes, i estudi dels assumptes que han d'ésser objecte de debat.

Dia 31. A les 10'30 del matí. Continuació de la darrera sessió.

Assumptes

1.º Situació política de les forces d'esquerra i posició i actuació del nostre Partit.

2.º Gestió del Comité Directiu.

3.º Selecció del Nou Concell.

Donada la trascendència dels assumptes á discutir es d'esperar una nutrida assistència de congressistes, dels que's d'esperar sabrán inspirarse en tot momen vetllant per la defença i prestigi de Catalunya i de la República.

Cursets de llengua catalana

El passat dia 23, va començar el curset de catalá un compeent professor.

Aquest curset durarà 12 dies i serà de 8 á 9 del vespre, dilluns, dimecres i divendres.

Recomanem l'assistència

Subsanando un error

Por un error dejamos de hacer extensivo nuestro pésame a nuestro querido amigo Joaquin Fusté por la muerte de su padre.

Disculpe el equivoco el buen amigo y acepte nuestra más sincera manifestación de conduelo por tan sensible pérdida.

Denuncias

En virtud de citación hecha por el Juzgado de Instrucción de este partido, acudieron a prestar declaración en el sumario que se instruye por los incidentes acaecidos en la sesión mu-

nicipal del pasado día 16, los vecinos de esta, Antonio Ortiz, Juan Martorell y Juan Lluís.

Según nuestras noticias el primero de ellos, se limitó a declarar que se vió obligado a intervenir para evitar que el Barrera disparara el revólver y negó en absoluto que le fuese ocupado encima un cuchillo, como al parecer alguien le acusa, cosa que pueden atestiguar un sinnúmero de testigos.

Los otros dos negaron toda participación en los hechos.

Un vecino valiente

Nos dicen que un individuo que

presumió mucho durante la Dictadura, cuenta por ahí que si hace cuatro o cinco años le hubieran dicho que le tendría que ocurrir lo que hoy no se lo hubiera creído, ya que es inconcebible que con el geniecito que se gasta no haya escampado por el suelo una buena colección de hígados e intestinos.

Recomendamos al irascible dictador que tome unas buenas duchas de agua fría y vaya paseando por los campos, donde quizás encontrará algún «barracó» para distraer su genio, cazando lo que se presente.

cia una verdadera sala de espectáculos Según dicen a los que pudieron verlo, les recordó aquel antiguo cine que conocíamos por el «cine de la Viudad».

Todo estaba preparado sin perder el más nimio detalle, pero á eso de las tres y media circulo el rumor que, más tarde fué comprobado cumplidamente, de que la Superioridad había ordenado la suspensión de la sesión de marras yá que ante tales problemas de orden público, creyó necesaria su intervención para que este no fuera alterado.

REPORTER

Sesión municipal del día 22 (?)

Es decir, intento de sesión municipal, porque esta no llegó a celebrarse por la oportuna intervención de la Superioridad.

Haciendo ligera reseña de lo sucedido, diremos que, el pasado lunes los concejales de la minoría de izquierda fueron sorprendidos con una convocatoria que decía lo siguiente:

«A tenor del que preceptúa l'apartat 2.º de l'article 116 de la vigent Llei Municipals, se us convoca per á la sessió extraordinària que celebrarà aquesta Corporació Municipal el dia de demà á l'hora de les setze per á tractar dels sigüents assumptes:

1.º Protestar de la conducta observada pels elements del públic presents á la sessió que van donar lloc als incidents que amb motiu de la mateixa es van promouren el dia 16 á la Casa Ayuntamiento.

2.º Acordar es canviá l'hora de celebració de les sessions ordinàries, com á mesura d'ordre públic.

3.º Ratificar la proposta de provisió de seients municipals, per á que estigui amb més comoditat, i com a mesura tambe d'ordre públic.

4.º Adopta, quantes mesures es creguin, demés, prudentes per á acabar en els desordres públics que es promouen amb motiu de les sessions.

Resolts els quatre assumptes anteriors, es continuarà la sessió amb l'ordre del dia per a la que havia de celebrar-se el dia 16 del corrent, la qual convocatória s'entrega oportunament á domicili.

Ulldecona 21 de Maig del 1934

L'Alcalde, Pascual Ruiz»

Según noticias, diversos concejales de la minoría, quisieron poner más en claro lo de la convocatoria y acudieron para ello a la Secretaria del Ayuntamiento donde se les enseña la proposición en la que se pedia la sesión extraordinaria, firmada por todos los mayoritarios a excepción del Alcalde y del S. Navarro y en la que modo patético se esplanaban los motivos para tal determinación.

Pero lo curioso del caso es que personados en el Salón de sesiones, pudieron comprobar que la propues-

las de colocar sillas, ya estaba cumplida antes de ser comprobada en sesión yá que dicho Salón que pare-

Espolvorinades

s'ens diu...

Qué als cursets uns hi van per aprendrer i uns altres per ensenyar Gramática Parda.

Qué'l Chueta es un d'aquets últims

Qué'is «burela-cadufero» van fer el ridícul més apoteósic dimarts passat.

Qué Barres d'Aca en vista del fracàs vá sortir per peteneres i cridant, ¡visca la democracial, talment com si ell sapigués qués aixó.

Qué ademés bramava, dient que si aixó era llibertat.

Qué li diguesim a Barres d'aca que si que ho es llibertat encara qué a n'ell li sembli que no ho sigui, perquè no li deixen fer lo que dona la «reial» i «inquisitorial» gana.

Qué la «Miss Cadufera» es donava a tots els dimonis, tot i que us vol fer creure que es un santet.

Qué es inútil que faci papers d'hípocrita perquè coneixem el troncho i no serveix ni per als femers.

Qué l'autoritat queda molt mal parada en els espectacles incivils que's donen amb «La Vanguardia.»

Qué hi han homes que's creuen

Gobernadors Reials i no pasen de ésser una colla de ximplers amb pretensions de tècnics.

Qué'l «Niño Baciner» va fer un miting de «chulo» arengant als covistes.

Qué aquest «Niño» laico-cavernicola-monárquico-republicano, segons el negoci, li pasa alló de «hasta los gatos quieren zapatos.»

Qué lo millor que pot fer es anar a kaká i a fer noneta, perquè'ls crios fan molt mal paper i s'embruten massa sovint.

Qué no hi ha dret que'l Chueta i Pin Pin, xupen com á xinxes els quartos, per a escriurer ximpleries i docteries.

Qué ara, plegaran el negoci i es dedicarán a escriurer poesies per als Jocs Florals.

Qué «Villa Dorada» será la musa de tant «gentils» poetes.

EL TIO DE LA MECHA

Gráficos FERNANDEZ - VINAROS